



The Holy See

*ADDRESS OF PAUL VI
TO THE MEMBERS OF THE SENATE AND
HOUSE OF COMMONS OF CANADA*

Saturday, 15 November 1969

With pleasure and gratitude do We meet you, Honourable Members of the Senate and House of Commons of Canada, on your return from a Congress of the International Inter-Parliamentary Union. We are happy to observe your interest, not only in the legislative activities of your own nation, but also in the progress in peace, under law, of the entire world.

Canada, your vast and beautiful land, which We have had the pleasure of visiting in part, has been called the nation of the future; it is so extensive that its natural resources are still mostly unknown and remain, in great measure, to be developed. Your energetic and industrious people will duly fulfil their mission in this regard. Already they are contributing men and techniques and products towards the development of other lands, thus acquiring for Canada an honoured name and high standing in the comity of nations, and a reputation for making and preserving peace, for which the new name is development.

The presence among you of representatives of two languages and two cultures is a reminder of the important lesson Canadians can give to a divided and warring world: the example of friendly collaboration, of brotherly love and mutual assistance, among all your citizens, including those recently arrived from yet other lands, for all can contribute to the rich mixture of human values which give your Nations its unique character.

* * *

Nous voulons saluer aussi dans leur langue ceux d'entre vous, Messieurs, qui sont d'expression française, et leur dire combien Nous sommes heureux et honoré de les accueillir ici ce matin. Nous avons eu déjà bien des occasions de manifester à quel point le Canada Nous est cher,

quelle estime Nous avons pour ses magnifiques traditions familiales, culturelles et religieuses, et de quel cœur Nous prions pour son heureux avenir dans ce monde en rapide transformation.

Mais aujourd’hui Nous avons un motif de plus, e tout spécial, de Nous réjouir et de féliciter ceux qui, comme vous, sont des représentants qualifiés de ce beau et grand Pays: c'est la décision qu'il vient de prendre d'entrer en relations diplomatiques avec le Saint-Siège. Par ce geste, qui honore grandement votre Gouvernement, des liens plus intimes encore que par le passé vont s'établir entre Nous et tous les Fils de la grande Patrie canadienne. Ces relations, Nous en sommes sûr, seront bienfaisantes pour eux, et Nous voulons espérer aussi qu'elles pourront apporter une heureuse contribution à la grande cause de la paix du monde, qui est, vous le savez, l'objet constant de Nos vœux e de Nos prières.

C'est donc dans des sentiments de vive reconnaissance et de joyeuse espérance, Messieurs, que Nous accueillons votre visite de ce jour et que Nous invoquons sur vous, sur vos familles et sur votre Patrie, les plus abondantes bénédictions.